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Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 16 maja 2018 r. 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

 
1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji Współpracy Zagranicznej 

i Integracji Europejskiej z dnia 20.11.2017 r. 

3. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji Współpracy Zagranicznej 

i Integracji Europejskiej z dnia 29.11.2017 r. 

4. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji Współpracy Zagranicznej 

i Integracji Europejskiej z dnia 25.01.2018 r. 

5. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji Współpracy Zagranicznej 

i Integracji Europejskiej z dnia 28.02.2018 r. 

6. Współpraca województwa śląskiego z regionami partnerskimi  

w kontekście zawarcia nowych porozumień z partnerami zagranicznymi. 

7. Współpraca województwa śląskiego z krajami pozaeuropejskimi. 

8. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Krystyna Jasińska, otworzyła posiedzenie Komisji, przywitała zebranych, przedstawiła 

proponowany porządek posiedzenia (zaproponowano połączenie punktów 6 i 7) 

i poddała go pod głosowanie        (ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 2, 3, 4, 5.  

Zatwierdzenie protokołów z posiedzeń Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej z dnia 20.11.2017 r., 29.11.2017 r., 25.01.2018 r. i 28.02.2018 r. 
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Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Krystyna Jasińska, wobec braku uwag poddała pod głosowanie protokoły z posiedzeń 

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej: 

– z dnia 20.11.2017 r.     (ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

– z dnia 29.11.2017 r.     (ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

– z dnia 25.01.2018 r.     (ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0); 

– z dnia 28.02.2018 r.     (ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 6, 7. 

Współpraca województwa śląskiego z regionami partnerskimi w kontekście zawarcia 

nowych porozumień z partnerami zagranicznymi.  

Współpraca województwa śląskiego z krajami pozaeuropejskimi. 

Kierownik Referatu współpracy międzynarodowej Wydziału Edukacji i Nauki, 

pani Beata Ładoń-Nowosińska, przedstawiła prezentację, dotyczącą współpracy 

województwa śląskiego z regionami z krajów pozaeuropejskich. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Prezes BetaMed S.A., Biznesowy Ambasador Stanu Nevada, pani Beata Drzazga, 

uzupełniła informację dotyczącą stanu Nevada. Jako ambasador biznesowy Nevady na 

całą Polskę pomagam we współpracy ogólnie z USA, ale bardzo mi zależy na współpracy 

naszego regionu, naszych przedsiębiorców. Misje gospodarcze odbywały się przez 

cztery lata, efektem były wizyty gości z USA, wzruszające i miłe. Dzisiaj Nevada nadal 

jest zainteresowana współpracą ze Śląskiem, spotykamy się, pracujemy, można tę pracę 

jeszcze bardziej zacieśnić. Po misjach zgłasza się bardzo dużo przedsiębiorców, 

współpraca idzie wolno, ale może to dobrze, ludzie nie mogą pochopnie podejmować 

ważnych decyzji. Przedsiębiorcom ze Śląska mogę pokazać też inne stany, które same się 

zgłaszają. Zaczęliśmy od Nevady, Nevada oczekuje kolejnych misji, kolejnych 

przedsiębiorców, jednak można też pomyśleć o innych stanach w USA. Betamed już 

działa, a teraz zgłosił się przedsiębiorca, który zajmuje się samolotami bezzałogowymi, 

były już próbne loty w Nevadzie. Można dalej zacieśniać tę współpracę, z Regionalną 

Izbą Gospodarczą także. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Grzegorz 

Gaża, zapytał, dlaczego Tesla rozbudowuje się w Nevadzie, i dlaczego rozważając 

inwestycje w Polsce, Tesla nie brała pod uwagę Śląska.  
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Prezes BetaMed S.A., Biznesowy Ambasador Stanu Nevada, pani Beata Drzazga, 

odpowiedziała, że w Nevadzie mają bardzo duże przestrzenie i dostosowują przepisy, 

wyraziła także ubolewanie, że Śląsk nie jest brany pod uwagę. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Grzegorz 

Gaża, zapytał o współpracę w zakresie pojazdów autonomicznych. 

Prezes BetaMed S.A., Biznesowy Ambasador Stanu Nevada, pani Beata Drzazga, 

odpowiedziała, że nie ma wiedzy na ten temat, ale to my i przedsiębiorcy musimy 

wykazać większą inicjatywę, przygotować konkretnych partnerów. Kto jest 

aktywniejszy, ten ma większe szanse. 

Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, pan Tomasz Zjawiony, 

przedstawił prezentację, dotyczącą międzynarodowych działań realizowanych przez 

Regionalną Izbę Gospodarczą w Katowicach. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Krystyna Jasińska, zapytała, jakimi produktami są zainteresowane Chiny, co chcieliby 

u nas kupować? 

Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, pan Tomasz Zjawiony, 

powiedział, że w grudniu odbędą się w Chinach targi importowe, będzie to okazja do 

promocji dla wszystkich branż. My skupiamy się na nowych technologiach i branży 

spożywczej. Eksport tam to ogromna okazja, ale i odpowiedzialność, bo jest to inna skala 

biznesu (np. region o populacji 80 milionów). 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Krystyna Jasińska, zauważyła, że przedsiębiorcy branży obuwniczej i odzieżowej nie są 

w stanie konkurować z firmami chińskimi, ze względu na ich niższe koszty produkcji, 

chociaż jakość polska jest lepsza. Czy w tych branżach my możemy wchodzić na rynek 

chiński? 

Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, pan Tomasz Zjawiony, 

powiedział, że jest tam zainteresowanie modą i jeśli coś ma markę „made in Europe”, to 

ma zupełnie inną cenę i odbiór. Trzeba też odczarować, że rynek chiński jest tylko 

źródłem produktów niskiej jakości – to firmy europejskie, sprowadzając towary do 

Europy, kupują te tańsze i gorsze jakościowo produkty, bo jest to opłacalne. To od nas 

zależy, co kupujemy. A w Chinach „made in Europe” jest bardzo dużą przewagą. 
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Wicemarszałek Województwa Śląskiego, pan Michał Gramatyka, dodał, że brał 

udział w spotkaniu z ambasadorem ChRL, które było następstwem misji gospodarczych. 

Nakreślono tam obszary współpracy: energia, energetyka i elektromobilność, transfer 

technologii, ponadto regiony pogórnicze i ochrona powietrza, a także wymiana 

studentów. Jest duże zainteresowanie studiowaniem na polskich uczelniach oraz 

właśnie wymianą studentów. Jest to pole do współpracy pozabiznesowej i trzeba to 

wykorzystać, bo na współpracy z Chinami można wyłącznie zyskać. 

Prezes BetaMed S.A., Biznesowy Ambasador Stanu Nevada, pani Beata Drzazga, 

dodała, że Chiny są bardzo zainteresowane medycyną, brakuje im menadżerów 

i placówek, choć bardzo wiele firm zwraca uwagę na ich możliwości nauki 

i przechwytywania „know-how”. Jest to sytuacja powtarzalna we wszystkich branżach. 

Trzeba też pamiętać o odległości kulturowej.  

Natomiast Nevadę także interesuje każda dziedzina, i inne stany też. 

Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, pan Tomasz Zjawiony, 

zauważył, że „parasolem bezpieczeństwa” są takie instytucje jak RIG, które weryfikują 

potencjalnych partnerów. My w tym roku powołaliśmy w tym celu trzech 

pełnomocników, osoby doświadczone, znające te rynki.  

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Grzegorz 

Gaża, poruszył sprawę mentalności Chińczyków oraz szerokiego toru – czy to skróci 

czas transportu? 

Wicemarszałek Województwa Śląskiego, pan Michał Gramatyka, wyjaśnił, że 

kontener, który wędruje morzem, płynie do 36 dni, a drogą kolejową – 16 dni. 

W Chinach są tory o takiej samej szerokości, jak w Polsce, więc przeładunek jest 

najpierw na granicy mongolsko-chińskiej. Nie mieli natomiast świadomości, że szeroki 

tor kończy się w Polsce, w województwie śląskim. Misja gospodarcza odbyła się na dość 

wysokim szczeblu (Chińczycy nie będą rozmawiać, jeśli nie ma w delegacji reprezentacji 

politycznej, to najbardziej na nich „działa”), wynikł temat eksportu żywności do Chin 

i terminal Sławków widzi w tym swoją szansę. Najlepiej byłoby przedłużyć szeroki tor 

do Gliwic, bo wtedy otwiera się kanał gliwicki… 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Bronisław 

Korfanty, wyraził nadzieję, że uda się zrealizować plany Sławkowa, byłoby to cenne 

i korzystne. Zdaje się, że szerokie tory są wyeksploatowane. 
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Wicemarszałek Województwa Śląskiego, pan Michał Gramatyka, powiedział, że 

zajmuje się tym osobna spółka, temat cały czas jest. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Bronisław 

Korfanty, wspomniał także, że w sprawie transportu chińskich towarów bardzo wiele 

zrobiła Poczta Polska (jest podpisana umowa z chińskim operatorem pocztowym). 

Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, pan Tomasz Zjawiony, 

dodał, że trwają także rozmowy z Centralą Zaopatrzenia Hutnictwa. 

Prorektor Uniwersytetu Śląskiego ds. współpracy międzynarodowej i krajowej, 

dr hab. prof. UŚ Tomasz Pietrzykowski, podziękował za to, że środowisko 

akademickie jest coraz bardziej włączane w podejmowane przedsięwzięcia – nawiązanie 

kontaktów na odpowiednio wysokim politycznym i administracyjnym poziomie bardzo 

ułatwia współpracę, w tym również akademicką. Nie dotyczy to tylko Chin, jest to nie 

mniej istotne np. w Gruzji czy w Indiach. 

Jeśli chodzi o Adżarię, mamy umowę od dwóch lat z uniwersytetem w Batumi. Co roku 

prowadzimy wymianę studencką (Letnia Szkoła Języka i Kultury Polskiej), jest ona 

niewielka w sensie liczbowym, bo taki wyjazd bez dodatkowego wsparcia finansowego 

to dla osób z Adżarii dość duże przedsięwzięcie. Na kontaktach z Gruzją szczególnie nam 

zależy, dlatego że jednym z najważniejszych pracowników działu współpracy 

z zagranicą jest Gruzin, co bardzo nam ułatwia kontakty ze „wschodem”. Kilka dni temu 

dostaliśmy także prośbę z Wydziału turystyki i kurortów Adżarii o umożliwienie 

promocji turystycznej Adżarii wśród studentów. Oczywiście będzie to możliwe, ale to 

działanie mogłoby być obustronne, trzeba wykorzystać tamtejsze szkoły czy uczelnie do 

promocji walorów turystycznych województwa śląskiego. 

Jeżeli chodzi o Liaoning i Shenyang, to współpraca ma o wiele większą skalę i zaczęła się 

już w 2006-2007 roku. Uniwersytet Północno-Wschodni to jeden z naszych 

najważniejszych partnerów, nie tylko chińskich. Mamy bardzo wiele wspólnych 

inicjatyw (wymiana licznych grup studentów, Szkoła Prawa i Kultury Chińskiej, wspólne 

studia rusycystyczne – podwójny dyplom, Centrum Studiów Polskich z polskim 

lektorem). Chiny przeżywają okres renesansu polonistyki, jest tam także nestorka 

polonistyki, cały czas aktywna zawodowo, tłumaczka literatury, także najnowszej. 

Nevada – pierwsze wizyty pozwoliły na nawiązanie kontaktów z dwoma uczelniami 

publicznymi, jest umowa o współpracy, jesteśmy na etapie negocjowania, kto i na ile 
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mógłby przyjechać. Na przyjęcie kogoś tutaj mamy środki ministerialne, natomiast 

trudniej finansowo byłoby wysłać kogoś do Nevady. 

Wizyty w Zachodnim Bengalu również przyniosły pewne efekty, podpisano dwa 

porozumienia i jest to kooperacja bardzo perspektywiczna. W Indiach jest 260 milionów 

ludzi w wieku „do studiowania” i uczelnie nie są w stanie zapewnić im wystarczającej 

liczby miejsc. Możemy dotrzeć do pewnej grupy, chociaż pojawia się problem ostrożnej 

polityki wizowej (przyjazd na studia może być tylko pretekstem, dlatego proces 

rekrutacji jest trudniejszy). Co ciekawe, liczba studentów chińskich w Polsce nie rośnie, 

utrzymuje się mniej więcej na takim samym poziomie, natomiast pomimo tego, że 

o bilateralnych stosunkach z Indiami nie mówi się dużo, liczba studentów stamtąd 

systematycznie i szybko rośnie. Zależy nam na tym, aby odnaleźć się w tym trendzie, 

również w sprawach naukowych. Być może uda się sprowadzić z Zachodniego Bengalu 

jako „visiting professora” światowej klasy chemika. 

Nie bylibyśmy w stanie tego osiągnąć, gdybyśmy działali w pojedynkę. Synergia „biznes 

– nauka – samorząd” działa, dlatego wielkie podziękowania należą się samorządowi 

województwa i środowiskom gospodarczym. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Krystyna Jasińska, zapytała, gdzie studenci adżarscy uczą się języka polskiego – tutaj, 

czy w Batumi?  

Prorektor Uniwersytetu Śląskiego ds. współpracy międzynarodowej i krajowej, 

dr hab. prof. UŚ Tomasz Pietrzykowski, wyjaśnił, że tam jest czynny lektorat, oprócz 

tego grupy przyjeżdżają na Letnią Szkołę Języka i Kultury Polskiej w Cieszynie (przede 

wszystkim nauka polskiego, ale także wycieczki, pobyt trwa miesiąc). 

Umiędzynarodowienie polskich uczelni polega zdecydowanie na tym, że obcokrajowcy 

studiują w języku polskim, z tego więcej niż połowa to studenci zza wschodniej granicy. 

Nie jest to powód do zmartwienia, tzn. chcielibyśmy mieć więcej tych naprawdę 

obcojęzycznych studentów, ale niekoniecznie mniej tych, którzy przyjeżdżają studiować 

po polsku, bo to jest podwójna korzyść – oni jednak z większym prawdopodobieństwem 

będą chcieli jakoś się związać z naszym regionem i przyswoją sobie kulturę. Może to być 

przyczynek do radzenia sobie z problemem depopulacji. 

Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, pan Tomasz Zjawiony, 

potwierdził, że jeśli chodzi o Indie, to największym problemem jest problem wizowy, ale 

ma być spotkanie w ministerstwie na temat usprawnienia i udrożnienia wydawania wiz.  
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Ad. 8. 

Sprawy różne. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Krystyna Jasińska, wobec wyczerpania porządku obrad zamknęła posiedzenie Komisji 

Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej. 

 

 

 

 

 

 

Krystyna Jasińska 
Przewodnicząca 
Komisji Współpracy Zagranicznej  
i Integracji Europejskiej 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


